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رهبر انقلاب با اشاره به مشکل آب استان اصفهان تاکید 
کردند: مســئله ی آب اصفهان مسئله ی مهمّی است. 
بنده هم دنبال این قضیهّ بوده ام. دوستان متعدّدی نامه 
نوشتند، ما هم ارجاع کردیم،  دنبال گیری کردیم. اخیراً 
هم من دنبال گیری کردم. الحمدلله مشــغولند، یعنی 
کارهای خوبی دارد انجام می گیرد؛ پنج شش اقدام. حالا 
مثلاً ممکن است گفته بشود که بعضی از این ها بلندمدّت 
است، خب باشد، بالاخره دارد کار انجام می گیرد، دارد 

پیش می رود و ان شاءالله حل خواهد شد.
به گزارش ایلنا،  آیت الله خامنه ای صبح دیروز در دیدار صدها نفر از 
مردم اصفهان، اصفهان را شهرِ تحسین برانگیز علم و ایمان و هنر 
و جهاد خواندند و با اشــاره به اینکه چالش اساسی امروز ما، چالش 
پیشرفت در مقابلِ »توقف و رکود و ارتجاع« است افزودند: استکبار در 
صف آرایی مبنایی در مقابل ملت ایران با تشدید ایران ستیزی، همه 
امکاناتش را برای القای ناامیدی و بن بست به اذهان مردم بخصوص 
جوانان بکار گرفته و امروز مهمترین شاخص اثبات ایران دوستی هر 
فرد، »پرهیز از یأس آفرینی و امیدســوزی« و »ترویج روحیه کار و 
تاش و امید« اســت.رهبر انقاب با تأکید بر تــاش روزافزون 
مسئولان برای حل مشکات اقتصادی گفتند: صحنه گردانان اصلی 
اغتشاشات اخیر که نتوانستند مردم را به صحنه بیاورند درصددند با 
ادامه شرارت ها، مسئولان را خسته کنند اما اغتشاشات جمع خواهد 
شد و ملت با تنفر روزافزون از آنها با نیروی بیشتر و روحیه تازه تر، به 

کار و تاش و پیشرفت ادامه خواهد داد.
رهبر انقاب اسامی در سخنان خود به تحلیل چالش اصلی دنیای 
استکبار با ایران اسامی پرداختند و گفتند: مشکل اصلی استکبار با 
جمهوری اسامی این است که اگر این نظام پیشرفت و در دنیا جلوه 
کند، منطق لیبرال دموکراسی دنیای غرب باطل خواهد شد.آیت الله 
خامنه ای با اشاره به سلطه دنیای غرب بر کشورهای مختلف با منطق 
لیبرال دموکراسی افزودند: در سه قرن اخیر به بهانه نبود آزادی و یا نبود 
مردم سالاری، منابع کشورها را غارت کردند و اروپای فقیر به قیمت به 
گِل نشستن بسیاری از کشورهای ثروتمند، ثروتمند شد.ایشان با اشاره 
به شگرد غربی ها که به اسم آزادی و دموکراسی، علیه آزادی و مردم 
سالاری در کشورها اقدام می کنند، افزودند: کشور افغانستان یک نمونه 
نزدیک و بارز است که امریکاییها به بهانه مردمی نبودن حکومت، به 
آنجا حمله نظامی کردند اما بعد از ۲۰ ســال جنایت و غارت، همان 
حکومتی که علیه آن اقدام کرده بودند، سرکارآمد و آنان با فضاحت 
خارج شدند.رهبر انقاب گفتند: اکنون یک نظام، برمبنای دین و مردم 
سالاری واقعی در ایران، به مردم خودش هویت داده و آنها را زنده و 
در واقع منطق لیبرال دموکراسی غربی را ابطال کرده است.آیت الله 
خامنه ای افزودند: عده ای در داخل بر مبنای تبلیغات غرب، می گویند 
در نظام اسامی آزادی و مردم سالاری نیست در حالی که بیان همین 
سخنان نشــانه آزادی است و روی کار آمدن دولت هایی که از نظر 
تفکر سیاسی شباهتی به یکدیگر ندارند نیز نشانه حق انتخاب مردم و 

مردمی بودن نظام اسامی است.
رهبر انقاب اســامی با اشاره به اینکه اگر جمهوری اسامی در 
مقابل امریکا و استکبار کوتاه می آمد و زیربار قلدری و زورگویی آنها 
می رفت، فشــارها کمتر می شد اما آنها بر کشور مسلط می شدند، 
افزودند: در این ســالها هرگاه صدای قدرتمندیِ جمهوری اسامی 
بلندتر بوده اســت، تاش دشمن برای پنجه زدن به نظام اسامی 
بیشتر شده است.آیت الله خامنه ای تأکید کردند: چالش اساسی و امروز 
کشور ما، چالش »پیشرفت و توقف و رکود و ارتجاع« است، زیرا ما 
در حال پیشرفت هستیم ولی قدرتهای استکباری از پیشرفت ایران 

اسامی مضطرب و ناراحت می شوند و حرص می خورند.
ایشــان افزودند: به دلیل همین ناراحتی و عصبانیت، امریکاییها 

و اروپایی ها با همه امکانات وارد میدان می شــوند اما هیچ غلطی 
نمی توانند بکنند، همانطور که قبل از این هم نتوانستند و در آینده 
هم نخواهند توانست.رهبر انقاب اسامی با اشاره به اینکه در کارزار 
اساســی ایران و استکبار، امریکا در خط مقدم قرار دارد و اروپا پشت 
ســر امریکا ایستاده اســت، گفتند: در طول سالهای بعد از پیروزی 
انقاب اسامی همه رؤسای جمهور امریکا اعم از کارتر، کلینتون 
و اوبامای دموکرات، و ریگان، بوش و آن سبک مغز قبلیِ جمهوری 
خواه تا رئیس جمهور فعلی بی هوش و حواس که می خواهد مردم 
ایران را نجات دهد، همه در مقابل جمهوری اسامی ایران ایستادند 
و از هرکسی هم که توانستند از جمله رژیم صهیونیستی به عنوان 
سگ هار و زنجیری خود و برخی کشورهای منطقه کمک گرفتند.

آیت الله خامنه ای افزودند: با وجود همه این تاش ها، دشمنان ملت در 
مجموع ناکام ماندند، البته مشکاتی همچون تحریم، ترور دانشمندان 
هسته ای،  بکارگیری انواع شگردهای سیاسی و امنیتی و دادن رشوه 
به عده ای در داخل برای حرف زدن علیه جمهوری اسامی، بوجود 
آوردند ولی نتوانستند حرکت ملت ایران را متوقف کنند.ایشان تأکید 
کردند: در شرایط فعلی که با چنین کارزار و چالشی مواجه هستیم، 
 وظیفه آحاد مردم و مسئولان و همچنین روشنفکران، نخبگان، جوانان 
و جوامع علمی دانشگاهی و حوزوی،   تاش برای پیشرفت در همه 
عرصه های علمی، هنری، اقتصادی، سیاسی، اخاقی و معنوی است.

رهبر انقاب پیشرفتها را زمینه ساز استحکام و اقتدار نظام خواندند و 
افزودند: هدف دشمن متزلزل کردن ارکان اقتدار نظام است،  بنابراین 

همه باید موضوع پیشرفت را با جدیت دنبال کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه با طرح این ســؤال که »چگونه 
پیشرفت کنیم؟« گفتند: پیشرفت نیازمند ابزارهای متعددی است اما 
مهمترین ابزار پیشرفت، امید است بنابراین دشمن با همه توان خود بر 
روی القای ناامیدی و بن بست متمرکز شده است.ایشان با اشاره به 
امکانات گسترده رسانه ای دشمن همچون شبکه های ماهواره ای، 
فضای مجازی و تلویزیون های مزدور برای از بین بردن امید افزودند: 
با وجود همه این تاش ها، خوشبختانه امید و حرکت برای پیشرفت 
در کشور زنده است.رهبر انقاب اسامی گفتند: دشمن تاش دارد تا 
عاوه بر مردم و جوانان، حتی مسئولان نیز امید خود را از دست بدهند 
و متأسفانه دشمن یک امتداد داخلی هم دارد که آنها هم تاش دارند 
با استفاده از روزنامه ها و فضای مجازی، القای یأس و ناامیدی بکنند.

آیت الله خامنه ای افزودند: مشــکل اقتصادی داریم که ان شاءالله 
حل خواهد شــد اما در بخش های دیگر در حال پیشرفت هستیم 

البته همه تمرکز بر این است که نسل جوان از این پیشرفت ها آگاه 
نشود، به همین علت دشمن و امتداد داخلی آن، این پیشرفت ها را 
کتمان و یا کوچک نمایی می کنند.ایشان به چند نمونه از پیشرفت ها 
و حرکت های رو به جلو در هفته های اخیر اشــاره کردند و گفتند: 
دستیابی دانشمندان ایرانی به روش جدید برای درمان سرطان خون، 
بومی سازی یکی از تجهیزات استخراج نفت و گاز،  افتتاح خط آهن در 
بخشی از سیستان و بلوچستان که بخش مهمی از خط آهن شمال 
به جنوب اســت، افتتاح چندین کارخانه، راه اندازی اولین پالایشگاه 
فراسرزمینی، بهره برداری از ۶ نیروگاه برق، رونمایی یکی از بزرگ 
ترین تلسکوپ های جهان، پرتاب موشک ماهواره بر و رونمایی از 
یک موشــک جدید، همه نمونه هایی از حرکت رو به جلو کشور، 
آن هم در زمانی اســت که دشمن تاش دارد با برخی اغتشاشات 
مانع این حرکت شود.رهبر انقاب با تأکید بر اینکه جوان ایرانی در 
همین روزهای شرارتِ دشمن، زنده و با انگیزه است، افزودند: یکی 
از شاخص های اساسی ایران دوستی، امیدآفرینی است، بنابراین کسانی 
که القای ناامیدی و بن بست می کنند، ایران ستیز هستند و نمی توانند 

ادعای ایران دوستی داشته باشند.
آیت الله خامنه ای تأکید کردند: نگذارید کســانی که دشمن ایران 
هســتند، در قالب دفاع از منافع ملی،  القای یأس کنند. نویسندگان، 
شاعران، دانشمندان، روحانیون و همه افراد تأثیرگذار امیدآفرینی کنند 
و شــاخص ها و نشانه های امید و پیشرفت در جامعه را سرِ دست 
بگیرند.رهبر انقاب در بخش دیگری از سخنانشــان هدف اصلی 
صحنه گردانان اغتشاشــات اخیر را به میدان آوردن ملت دانستند و 
گفتند: حالا که نتوانستند مردم را به میدان بیاورند در حال شرارتند 
تا بلکه بتوانند مسئولان را خسته کنند البته اشتباه می کنند چرا که این 
شرارتها موجب می شود مردم، خسته، و از آنها بیزارتر و متنفرتر شوند.

ایشــان در این زمینه افزودند: این حوادث و جنایت ها و تخریب ها 
مشــکاتی برای مردم و کسبه درست می کند اما افراد در صحنه و 
پشت صحنه این شرارتها، بسیار حقیرتر از آن هستند که بتوانند به 
نظام آسیب بزنند.رهبر انقاب اسامی تأکید کردند: بساط شرارت 
بدون شــک جمع خواهد شد و ملت ایران با نیروی بیشتر و روحیه 

تازه تر حرکت در میدان پیشرفت کشور را ادامه خواهد داد.
آیت الله خامنه ای، توانایی فرصت سازی از تهدیدها را جزو طبیعت 
یک ملت با ایمان دانستند و با اشاره به نمونه های تاریخی همچون 
جنگ احزاب و همچنین دفاع مقدس، خاطرنشان کردند: در جنگ 
احزاب که همه طوایف مشرکان به میدان آمدند، نه تنها دلهای مؤمنان 

نلرزید بلکه با یادآوری وعده خداوند، بر ایمانشان افزوده شد و از این 
تهدید، فرصت ساختند همچنانکه ملت ما نیز در دفاع مقدس و در 
مقابل جنگ احزاب و پشتیبانی همه جانبه دنیا از متجاوز، تهدید را 

به فرصت تبدیل کرد و به همه دنیا نشان داد شکست نمی خورد.
رهبر انقاب اسامی افزودند: سابقه فرصت ســازی مردم ایران 
در دفاع مقدس موجب شــد تا همین امروز هم هر گاه دشمنان به 
فکر اســتفاده از برگ نظامی می افتند متوجه باشند که ملت ایران 
شکست ناپذیر است، همچنان که بارها به آمریکایی ها و مخالفان خود 
گفته »آمدن تان با خودتان است اما رفتن تان نه« و در صورت تجاوز، 
گرفتار و نابود خواهید شد.ایشــان حماسه ۲۵ آبان ۱۳۶۱ و اعزام پر 
شور و انگیزه تر جوانان دلاور اصفهانی به جبهه ها را نمونه دیگری 
از فرصت سازی از تهدیدها برشمردند و گفتند: در اغتشاشات اخیر نیز 
ملت از این به اصطاح تهدید، فرصت ساخت و حقیقت و جهت گیری 
خود را در راهپیمایی عظیم ۱۳ آبان که با همه سالهای قبل متفاوت 
بود با شعار علیه آمریکا نشان داد.آیت الله خامنه ای نمونه دیگری از 
تجلیّ فرصت سازی ملت را تشییع شهدای اغتشاشات اخیر اعم از 
شهدای مردمی، امنیت و شهدای بسیجی و انتظامی دانستند و گفتند: 
جوان ناشناخته ای همچون روح الله عجمیان به شهادت می رسد اما 
جمعیت عظیم مردم در نقطه مقابل خواست دشمن به صحنه می آیند 
و می گویند شما جوان ما را به شهادت رساندید ولی ما همگی پشت 
آن جوان هستیم.ایشان فرصت دیگر ساخته شده از دل اغتشاشات 
را، عیان شــدن چهره صحنه گردانانِ مدعیِ طرفداری ملت ایران 
برشمردند و افزودند: عداوت با همه خواسته ها و مقدسات ملت ایران 
یعنی دشمنی با اسام، قرآن سوزی، مسجدسوزی، دشمنی با ایران 
و سوزاندن پرچم و بی احترامی به سرود ملی، چهره صحنه گردانان 
واقعی را روشــن کرد.رهبر انقاب اســامی افزودند: ادعا می کنند 
طرفدار ملت ایران هستند در حالی که ملت ایران، »ملت مسلمان« 
و »ملت قرآن و امام حسین« است؛ آیا کسانی که به امام حسین و 
به اربعین و راهپیمایی میلیونی آن اهانت و بی حیایی می کنند، طرفدار 

ملت ایران هستند؟
ایشان در تبیین چگونگی برخورد با عناصر مرتبط با اغتشاشات بر 
ضرورت تفکیک صحنه گردانان، فریب خوردگان، عامان جنایت و 
افراد پول گرفته تأکید کردند و گفتند: این افراد یکجور نیستند. کسی 
را که بی توجه به خواست حقیقی دشمن، با او همراهی کرده یعنی 
فریب خورده اما جنایتی نکرده است چه دانشجو باشد چه غیر دانشجو، 
باید متنبّه و موعظه و هدایت و بیدار کرد و با پرسش از او که آیا این 
حرکت موجب پیشرفت کشور است یا ضدّ آن، او را به فکر کردن وادار 
و هوشیار کرد تا با دشمن هم صدایی نکند و به تعبیر امام بزرگوار همه 

هر چه فریاد دارند بر سر آمریکا بزنند.
آیت الله خامنه ای حکم عامان جنایات اخیر را متفاوت خواندند و 
تأکیــد کردند: عامان جنایت، قتل، تخریب یا تهدید به آتش زدن 
دکان و ماشین کاسبان و مردم، و آن کسی که با تبلیغات آنها را وادار 

به این کارها کرده، هر یک باید به اندازه گناهشان مجازات شوند.
ایشان در این زمینه افزودند: البته مجازات باید به وسیله قوه قضائیه  ای 
که با قدرت و سامت و پر انگیزه است انجام شود و هیچ کس حق 

ندارد خودسرانه و به خیال خود دست به مجازات بزند.
ایشــان با اشاره به تعبیر امیرالمؤمنین از پیامبر اکرم به طبیبی که 
هم داغ دارد و هم مرهم، استفاده بجا از مجازات و نصیحت را مورد 
تأکید قرار دادند و افزودند: تا این ســاعت بحمدالله دشمن شکست 
خورده است اما دشمن هر روز کید و مکری دارد و با شکست امروز، 
ممکن اســت سراغ اقشــار مختلف همچون کارگران و زنان برود 
اگرچه شأن بانوان و کارگران با شرف ما بسیار بالاتر از آن است که 
تسلیم بدخواهان شوند و فریب آنان را بخورند.رهبر انقاب با اشاره 
به بکارگیری ترفند »لشکرسازی کاذب« و »انبوه سازی دروغ« در 

رســانه های ضد ایران با هدف تأثیرگذاری بر افراد غافل و بی خبر، 
گفتند: آنچه واقعیت دارد، حضور انبوه مردم در میدانهای مختلف دفاع 

از انقاب، و تودهنی آنها به بدخواهان است.
آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنانشــان، مشــکات 
اقتصادی را یک واقعیت خواندند و افزودند: نامگذاری سالهای متعدد 
با شعارهای اقتصادی و تأکید به مسئولان برای عاج این مشکات، 
با توجه به اهمیت موضوع اقتصاد صورت گرفت اما دهه نود از لحاظ 
اقتصادی دهه خوبی نبود و اگر به آن توصیه ها عمل می کردند و 
اقدامات لازم را انجام می دادند، وضع امروز کشــور و مردم متفاوت 
می شد البته تحریم ها هم در مشکات مؤثر بود.رهبر انقاب با اشاره 
به تاش جدی و در برخی موارد مؤثر مسئولان برای حل مشکات 
اقتصادی گفتند: تاش بیشتر دستگاه ها و همکاری و همدلی و هم 
افزایی مردم و مسئولان، زمینه ساز حل مشکات موجود خواهد بود و 
ان شاءالله در این زمینه نیز مشت محکمی بر دهان دشمن زده خواهد 
شد.رهبر انقاب در آغاز سخنانشان مردم اصفهان را حقیقتاً شایسته 
تمجید دانستند و افزودند: اصفهان شهری با هویت کامل ایرانی و 
اسامی و شهر زنده ی علم و ایمان و هنر و جهاد است.ایشان، استان 
اصفهان را عالم پرور خواندند و با تجلیل از علمای پرشمار این منطقه 
گفتند: اصفهان شهر ایمان و محبت به اهل بیت و شهر میراث های 

ارزشمند و کم نظیر هنرهای مطلوب ایرانی است.
آیت الله خامنه ای در تشــریح جلوه هایــی از عمق هویت انقابی 
مردم اصفهان گفتند: اصفهان اولین شــهری بود که در حکومت 
ستم شاهی در آن، حکومت نظامی برقرار شد.ایشان با اشاره به حماسه 
آفرینی های لشکر امام حسین )ع( و لشکر نجف به عنوان دو لشکر 
رزم آور اســتان اصفهان افزودند: تقدیم حدود ۲۴ هزار شهید، دهها 
هزار جانباز، هزاران آزاده و وجود خانواده های سرافرازی که از ۲ تا ۷ 
شهید تقدیم اسام و انقاب و ایران کرده اند، اسناد افتخار و نشانه 
های هویت انقابی و جهادی اســتان است که پاسداری از این آثار 
پرعظمت، وظیفه هر انسان با وجدان است.رهبر انقاب با اشاره به 
تشــییع حدود ۳۶۰ شهید در ۲۵ آبان ۱۳۶۱ در اصفهان گفتند: این 
همه جوان خونین پیکر می توانست یک شهر را از درد و غم فلج کند 
اما اصفهانی ها با روحیه و انگیزه مضاعفِ ایمانی، همان روز جوانان 
بیشتری را به جبهه ها فرستادند و کاروان عظیم کمک های خود را 

راهی مناطق جنگی کردند.
آیت الله خامنه ای مقابله با فتنه ها را از دیگر خصوصیات برجسته 
مردم اصفهان برشمردند و گفتند: در این چهار دهه هر وقت لازم شده 
مردم اصفهان در دفاع از اسام و انقاب سینه سپر کرده و وارد میدان 
شده اند.ایشان با اشاره به گله های مردم اصفهان در عین برخورداری 
از ویژگی های انقابی و ایمانی گفتند: مسئله آب اصفهان مهم است 
و مسئولان دولتی که برنامه های خوبی برای حل این مشکات دارند 

باید در کار و تاش بیشتر، شب و روز نشناسند.
رهبر انقاب، فداکاری و جهاد مردم دیگر شهرهای کشور را در کنار 
مجاهدت های مردم اصفهان باعث پیروزی کامل و درخشان ایران 
در دفاع مقدس خواندند و افزودند: جوانان، واقعیات آن آزمایش کم 
نظیر را نمی دانند که چگونه ملت ایران بدون هیچگونه حمایت در 
مقابل همه دنیا و کمک های همه جانبه ناتو، ورشو،  امریکا و شوروی 
سابق و اروپا به صدام، ایستاد و پیروز شد.در ابتدای این دیدار، نماینده 
ولی فقیه و امام جمعه اصفهان، مردم اصفهان را پیشــتاز میدانهای 
فداکاری برای انقاب و خدمات اجتماعی خواند و گفت: جمهوری 
اسامی نیز متقاباً خدمات وسیعی در بخش های زیرساختی همچون 
راه سازی و اتصال شهرها و روستاهای استان به شبکه های آب، برق 
و گاز انجام داده است البته مشکل آب اصفهان بخصوص در بخش 
کشاورزی هنوز برطرف نشده است که امیدواریم با اهتمام دولت جدید 

این مشکل نیز حل شود.

رهبر انقلاب:

هیچ کس حق ندارد خودسرانه و به خیال خود دست به مجازات بزند
مجلس مساله دانشجویان ممنوع الورود را پیگیری نمی کند 

»بهارستان« جاخالی داد  
رئیس کمیسیون امور داخلی کشور گفت: اینکه پرونده های معترضان در حال 
رسیدگی است و در طرف مقابل رسیدگی به پرونده ها آغاز نشده به این علت 
است که احتمالا شکایت انجام نشده است، اما ما در قانون داریم که هرکسی 

می تواند از قوه قضائیه تظلم خواهی کند و دستگاه قضایی رسیدگی کند.
به گزارش خبرآناین، محمدصالح جوکار رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در پاسخ 
به این سوال که »در هفته های اخیر روند برگزاری دادگاه معترضان و اغتشاشگران در حوادث 
دو ماه گذشته آغاز شد، اما هنوز خبری از برگزاری دادگاه نیروهایی که احتمالا مرتکب قصوری 
شده اند، منتشر نشده است«، گفت: ببینید در رسیدگی به تخلفات تفاوتی وجود ندارد، یک بخش 
از شکایت ها متعلق به ضابطان است و اگر کسی شکایتی داشته باشد قوه قضائیه ضابطانش را 
می فرستد و به پرونده رسیدگی می کنند.وی ادامه داد: در نتیجه اگر کسی از ضابطان شکایتی 
داشته باشد، می تواند در دادسراهای نظامی شکایت خود را مطرح کند.نماینده مردم یزد افزود: 
برخی شهروندان هم که در این قضایا دچار آسیب و خسارت شدند مثا مغازه یا خودروشان را 
آتش زدند هم خودشان باید مراجعه کنند تا جبران خسارت شود. این ها باید در وهله اول به وزارت 
کشــور و رده های مربوطه مراجعه کنند و اعام خسارت کنند تا خسارت ها بررسی و پرداخت 
شود.وی خاطرنشان کرد: اینکه پرونده های معترضان در حال رسیدگی است و در طرف مقابل 
رسیدگی به پرونده ها آغاز نشده به همین علت است که احتمالا شکایت انجام نشده است، اما ما 
در قانون داریم که هرکسی می تواند از قوه قضائیه تظلم خواهی کند و دستگاه قضایی رسیدگی 
کند.رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها همچنین در رابطه با پیگیری مجلس در مورد 
مساله دانشجویان ممنوع الورود، گفت: این موضوعات در اختیار کمیته انضباطی دانشگاه است و بنا 
نیست که از مجلس کسی در این کار ورود پیدا کند، چون این ها آیین نامه داخلی دارند و خودشان 
تصمیم می گیرند.وی ادامه داد: دانشگاه محیط متفاوتی دارد و از بیرون کسی نمی تواند برود آنجا 
و بخواهد در خصوص فضای دانشگاه تصمیم بگیرد. تمام قوانین و آیین نامه ها هم به منظور 

رسیدگی به موضوعات این چنینی در چارچوب مقررات دانشگاه دیده شده است.

رئیس سازمان برنامه  و بودجه:
ارسال جداول بودجه به مجلس به صلاح نیست

میرکاظمی، رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: جداول بودجه امسال دیر 
هنگام و در مردادماه به دولت ابلاغ شد و از این جهت، بررسی دو مرحله ای 

این لایحه در مجلس، یکپارچگی برنامه های دولت را دچار مشکل می کند.
به گزارش بازار، ســید مســعود میرکاظمی درباره طرح مجلس برای بررسی دو مرحله ای 
بودجه های سالانه کشور، گفت: وقتی قانونی در مجلس تصویب می شود، ملزم به اجرا هستیم 
و باید تبعیت کنیم.وی در ادامه نظر دولت را بر این دانســت که نخست مجلس اجازه دهد تا 
دولت لایحه خود را برای اصاح ساختار به مجلس شورای اسامی ارایه دهد.میرکاظمی به 
کار مشترک با کمیسیون برنامه و بودجه مجلس اشاره کرد و گفت: این کمیسیون در طرحی 
درخواست کرد تا با مشارکت و همراهی دولت، آن را پیش ببرند و ما هم این کار را کردیم و با 
توجه به همکارهای نزدیک تاش می کنیم تا به نقطه نظر مشترک برسیم.رئیس سازمان برنامه 
و بودجه توضیح داد:، اما نمایندگان در طرحی دوفوریتی خواستند تا روند بررسی لایحه بودجه 
به صورت دومرحله ای باشد که مرحله نخست تبصره ها و مرحله دوم جداول بررسی شود؛ ما 
ارسال جداول بودجه به مجلس را به صاح نمی دانیم، زیرا مردادماه امسال جداول بودجه ۱۴۰۱ 
به دولت اباغ شد و از این جهت جمع کردن یکپارچگی برنامه های دولت دچار مشکل می شود.
میرکاظمی اظهار امیدواری کرد که مجلس مراعات لازم را داشته باشد، زیرا آنچه در دولت 
برای بودجه بسته می شود، دارای نظم و یکپارچگی است و نباید دچار بخشی نگری و سلیقه های 
سیاسی و بخشی شود.وی چندی پیش اعام کرد که لایحه بودجه ۱۴۰۲ اول آذرماه به مجلس 
می رود.رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره اینکه با توجه به اباغ افزایش حقوق کارمندان آیا 
بودجه آن هم برای پرداخت تامین شــده است، پاسخ مثبت داد و گفت که از همین ماه آبان، 

اصاحات انجام می شود و ما به تفاوت مهرماه در همین حقوق آبان پرداخت می شود.
قانون اصاح قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ کل کشور و ترمیم حقوق کارکنان و بازنشستگان 
کشوری و لشکری ۱۶ آبان در نامه ای از محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسامی به 

سید آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور باغ شد.

مردم پول بنز را می دهند، تیبا می خرند
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار داشت: واردات خودروهای خارجی باید 
به اجرا برسد تا بتوانیم انحصار را بشکنیم و ذره ای به فکر ملت ایران باشیم که مجبور 

هستند پول بنز را پرداخت کنند اما تیبا سوار شوند.
غامرضا مرحبا در گفت وگو با ایلنا درباره تامین ارز برای واردات خودرو در حالی که گفته می شود بانک 
مرکزی در تامین ارز برای کالاهای اساسی با مشکل مواجه است، اظهار داشت: مشکل تامین ارز برای 
کالاهای اساسی را تایید نمی کنیم اما این فیلمی که تولیدکنندگان خودرو در داخل بازی می کنند، تکرار 
شده و دیگر حنای آنها رنگی ندارد.  وی تاکید کرد: این ادعا که ارز واردات خودرو تامین نشده و هنوز 
ارز منشا را نداریم و بانک مرکزی در این زمینه تناقضاتی دارد، نمایش هایی است که خودروسازان اجرا 
می کنند.سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: واردات خودروهای خارجی باید به اجرا برسد تا 
بتوانیم انحصار را بشکنیم و ذره ای به فکر ملت ایران باشیم که مجبور هستند پول بنز را پرداخت کنند 
اما تیبا سوار شوند.  مرحبا با بیان اینکه باید اولین محموله  خودروهای خارجی را وارد کشور کنیم و ارز 
آن تامین می شود، ادامه داد: تامین ارز خودروهای وارداتی قانون است و دستگاه های مربوطه باید به این 
قانون عمل کنند. امیدوارم تا پایان امسال اولین محموله وارد کشور خواهد شد و از انواع خودروهایی باشند 
که طبقات متوسط امکان دسترسی به آن را داشته باشند.وی همچنین درباره راه اندازی رمز ریال و شروع 
به کار آن اظهار داشت: رمز ریال همان ریال دیجیتال است و آیین نامه و شرایط استفاده و کارکرد آن 
را بانک مرکزی اعام خواهد کرد و طبیعتا از طریق سامانه هایی قابل استفاده خواهد بود و مردم دیگر 
با گرفتاری های پول فیزیکی مواجه نخواهند بود.سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس افزود: در حال 
حاضر کارت اعتباری بین المللی در کشور وجود ندارد و کارت های بانکی هم از سپرده بانکی استقاده 
می کنند اما در بحث رمز ریال همان ریالی که در اختیار دارید ماهیت دیجیتال پیدا می کند.مرحبا با بیان 
اینکه استفاده از مرز ریال راحت تر و امن تر است، گفت: نمونه ای از مزیت های رمز ریال این است که با 
ورود رمز ریال مشکل وجود ریال های تقلبی در بازار حل می شود و دیگر انگیزه ای برای تولید ریال تقلبی 
نخواهد بود. از دیگر مزایای رمز ریال اســت که مشکات مرتبط با بحث خزانه داری و حمل و نقل و 
جابه جایی پول فیزیکی را نخواهیم داشت.   وی تاکید کرد: لازم نیست همه مردم از رمز ریال استفاده 
کنند و صحبت از رمز ریال برای جابه جایی ها و تراکنش های خرد نیست بلکه صحبت از حسابداری و 
بانکداری کان در اقتصاد کان است. ارقام های درشت و قابل توجهی بین دستگاه ها یا بین بانک ها در 
حال جابه جایی است که با وجود رمز ریال این انتقالات بسیار سهل تر انجام می شود و همچنین با رمز 

ریال فیزیک پول کمتر چاپ خواهد شد و هزینه های دولت را کاهش می دهد.  

 بدنه دولت برای اجرای قانون تولید مسکن
 هماهنگ نیست

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: بدنه دولت برای اجرای قانون 
جهش تولید مسکن و ساخت سالیانه یک میلیون واحد مسکونی اصلا هماهنگ 

نیست.
کمال حسین پور در گفت وگو با ایسنا، درباره روند اجرای قانون جهش تولید مسکن و وضعیت بازار 
مسکن، بیان کرد: قانون جهش تولید مسکن که در مجلس یازدهم به تصویب رسید، جامع است و تمام 
بخش های مرتبط با ساخت مسکن را دربر می گیرد.این عضو کمیسیون عمران مجلس در ادامه با بیان 
اینکه طبق این قانون، دولت سیزدهم به مردم وعده داد تا سالانه یک میلیون واحد مسکونی بسازد، اظهار 
کرد: متاسفانه دولت تا به امروز نتوانسته قانون جهش تولید مسکن را به خوبی اجرایی کند. در واگذاری 
زمین از سوی دســتگاه های دولتی برای ساخت مسکن مشکات اساسی وجود دارد. در تخصیص 
اعتبارات از سوی بانک ها نیز مشکات جدی وجود دارد.نماینده مردم سردشت و پیرانشهر در مجلس با 
بیان اینکه بدنه دولت برای اجرای قانون جهش تولید مسکن و ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی 
اصا هماهنگ نیست، تصریح کرد: وزارت راه و شهرسازی و بانک مرکزی باید همکاری قوی با یکدیگر 
داشته باشند. تمام دستگاه های دولتی برای واگذاری زمین باید پای کار بیایند. امروز نه در تخصیص زمین 
برای ساخت مسکن و نه در تخصیص تسهیات برای ساخت مسکن عملکرد خوبی از سوی دولت دیده 
نمی شود و بعد از گذشت یک سال و اندی از عمر دولت هنوز یک میلیون واحد مسکونی نیز ساخته نشده 
است.حسین پور تاکید کرد: دوستان مدعی هستند که ساخت مسکن کلید خورده است اما با شرایط فعلی 

وزارت راه و شهرسازی وعده دولت در حوزه مسکن عملی نشده و بر روی زمین خواهد ماند.

نایب رئیس اتاق ایران: 
چه جوری به حکمرانان اقتصادی بفهمانیم که تجارت،دسترسی 

به سیستم بانکی جهانی می خواهد، اینترنت می خواهد
حسین سلاح ورزی نایب رئیس اتاق ایران گفت: در اقتصاد ایران برای توسعه 

تجارت خارجی با چالش تفهیم بدیهیات به حکمرانان اقتصادی مواجه هستیم.
به گزارش خبرآناین،بدیهیاتی مانند اینکه برای پرداخت و تسویه نیازمند دسترسی به نظام بانکی 
جهانی هستیم، برای گفت وگو با طرف های تجاری اینترنت می خواهیم، برای توسعه همکاری ها 
نیازمند ســفر ایمن اتباع سایر کشورها به ایران و سهولت اخذ ویزا برای شهروندان ایرانی در سایر 
کشورها هستیم، افزایش تنش های منطقه ای کمکی به وضعیت تجارت ایران نمی کند، پیمان سپاری 
ارزی یک روش بسیار کهنه و قدیمی است و برضد صادرات شفاف و مسوولانه و... .شاید در نگاه 
نخست بسیار عجیب به نظر برسد که شخص یا گروهی آرزو داشته باشند نگران باشند؛ اما این روزها 
آرزوی فعالان تجارت بین المللی ایران این است که با گذر از چالش تفهیم بدیهیات به نقطه ای برسند 

که نگران تنش های زنجیره ارزش جهانی تولید و تجارت و اثرات آن بر اقتصاد ملی باشند.

اخبار کوتاه 

مصــرف آب در بخش کشــاورزی تــا ۱۴۰۴ باید از 
۸۸ میلیارد به ۶۰ میلیــارد مترمکعب کاهش پیدا کند. 
کاهش ۳۲ درصدی مصرف در حالی هدف گذاری شده 
که کارشناسان می گویند امنیت آبی در ایران فدای امنیت 

غذایی و صادرات شد.
کشــاورزی را به عنوان یکی از متهمان بزرگ خشکســالی کشور 
می شناسند، کشاورزی منسوخ و سنتی که درطول سال های گذشته 
فاصله عمیق خود را با دانش و فناوری روز حفظ کرده اســت. وزارت 
نیرو می گوید که ۸۸ میلیارد مترمکعب از آب کشور در بخش کشاورزی 
مصرف می شود. این حجم از آب در حالی مصرف می شود که بهره 
وری تولید محصولات کشاورزی در ایران ۱.۳ کیلو گرم بر مترمکعب 
تخمین زده شده است.البته بر اساس هدف گذاری صورت گرفته باید 
حجــم آب مصرفی در این بخش ۳۲ درصــد کاهش یافته و به ۶۰ 
میلیارد متر مکعب برسد. اما کارشناسان و فعالان محیط زیست امیدی 
به تحقق این هدف ندارند و سرنوشتی همانند برنامه های توسعه ای 
برای آن متصور هستند. هدایت فهمی کارشناس حوزه آب در اینباره 
به بازار می گوید: از برنامه ســوم تا ششــم ما بحث الگوی کشت بر 
مبنای سازگاری با منابع آبی را در کشور داشتیم. در برنامه ششم این 
بحث خیلی پررنگ تر شد. حتی قرار شد ما از منابع خود ۱۱هزار میلیارد 
مترمکعب آب کمتر برداشت کنیم. اما این هدف گذاری که در برنامه 
ششم تعیین شده بود، هرگز رعایت نشد.جالب است که بدانید طبق 
گفته های انوش اسفندیاری دبیر اندیشکده تدبیر آب ایران، کمتر از ۲۰ 
الی ۳۰ درصد هدف گذاری صورت گرفته در برنامه ششم توسعه برای 
کاهش مصرف آب در بخش کشاورزی محقق شده که نشان می دهد 

هنوز بســیاری از دستگاه ها و مسئولین به این باور که مساله آب ابر 
چالش اقتصاد ایران است، نرسیده اند.او می گوید که برنامه های الگوی 
کشت که در وزارت جهاد تدوین و برنامه ریزی می شود بیشتر در جهت 

افزایش امنیت غذایی بوده و امنیت آبی در آن سهمی ندارد.
بهبود معیشت مردم عامل کلیدی در امنیت غذایی

نگاهی به آمارها نشان می دهد که سطح کشت آبی کشور در نیم قرن 
گذشته بیش از ۳ برابر افزایش یافته و کشت برخی از محصولات آب 
بر به ۲ یا حتی ۳ بار در ســال افزایش یافته است. با وجود توصیه های 
ظاهری دولت ها به حفظ محیط  زیست و توسعه پایدار اما به بهانه امنیت 
غذایی، توسعه کشاورزی در بی آبی مطلق در حال افزایش است. این در 
حالی است که بسیاری از کارشناسان امنیت غذایی مردمان هر کشور را 
در گرو بهبود معیشت آنها می دانند. باقری کارشناس حوزه آب در اینباره 
به بازار گفت: آن چیزی که ممکن است در کشور ما باعث ایجاد ناامنی 
غذایی شــود عدم دسترسی مردم به مواد غذایی است. به عنوان مثال 
ممکن است ما از نظر فیزیکی و جغرافیایی قادر به تولید غذا باشیم، اما 
از نظر اقتصادی مردم قادر به تهیه آن نباشند.به گفته او، با توجه به رشد 
قیمت ها این مساله چنان دشوار شده که قشر متوسط جامعه که وضعیت 
بهتری از اقشار ضعیف تر دارند نیز دچار مشکل هستند و از نظر دسترسی، 

امنیت غذایی آنها دچار خلل شده است.
 دادن پول مجانی به کشاورز منطقی تر 

از توسعه کشت
بر اســاس آمار موجود حدود ۸۶ درصد آب های تجدید پذیر کشور 
در بخش کشاورزی مصرف می شود. گزارش های منتشر شده نشان 
می دهد که به طور متوســط حدود ۵۵ درصد آب مصرفی کشور از 

آب های ســطحی تامین می شــود. وزارت نیرو می گوید وابستگی 
۵۵ درصدی تامین آب کشــور به منابع آب زیرزمینی موجب کسری 
۱۴۳ میلیارد مترمکعبی سفره های زیرزمینی در طول چند دهه گذشته 
شده که پیامد آن فرونشست زمین، آلودگی و شوری آب های زیرزمینی 
است. اما شــرایط در همه استان ها یکسان نیست به طوری که در 
۱۶ استان کشــور بیش از ۶۰ و در ۸ استان خراسان رضوی، خراسان 
جنوبی، کرمان، فارس، یزد، هرمزگان، البرز و همدان بیش از ۸۰ درصد 
مصارف به آب های زیر زمینی وابســته است. برداشت بی رویه آب از 
منابع استراتژیک زیرزمینی موجب شده تا ۲۷۷ دشت کشور در حالت 
بحران آبی و ۱۴۳ دشت در وضعیت فراتر از بحران یا به عبارتی ممنوعه 

بحرانی جای بگیرند.
نگاهی به این آمارها نشان می دهد که نه تنها فرصت زیادی برای 
کاهش مصرف آب در بخش های مختلف به خصوص کشاورزی باقی 
نمانده بلکه زمان زیادی را از دست داده ایم. فهمی کارشناس حوزه آب 

معتقد است که مساله آب یک مساله ملی است که هر فرد باید به اندازه 
خود در آن نقش ایفا کند و سعی کند که گره کوچکی از آن باز کند.
اسفندیاری دبیر اندیشکده تدبیر آب ایران می گوید: کاهش مصرف آب 
در بخش کشاورزی مستلزم حرکت از دو جانب است؛ یکی در دولت 
و حاکمیت و دیگری از طرف کشاورزان. متاسفانه این عزم در دولت 
دیده نمی شود. به عنوان مثال در اواخر برنامه ششم توسعه یک گروه 
مسنجمی در ســطح ملی و استانی برای مساله سازگاری با کم آبی 
تشکیل شــد اما در نهایت کار این گروه ناتمام ماند.به گفته او، برای 
کاهش برداشت از ذخایر زیر زمینی و افت مصرف آب کشاورزی خیلی 
مهم است که کاهش حجم برداشت اتفاق افتد. اما آنچه که معمولا 
فراموش می شود، این است که این کاهش مقدار برداشت نباید منجر 
به افت درآمد کشــاورز شود. چرا که اگر این اتفاق بیافتد به طور قطع 
کشاورز با این تغییرات مقابله خواهد کرد و در برابر آن مقاومت نشان 
مــی دهد.او می گوید: امنیت غذایی و امنیت آبی در برخی از جاها در 
تعارض با یکدیگر هستند. باید یکی را فدای دیگری کرد. بدون شک 
در اقلیمی همچون ایران باید اجازه داد که بخشی از نیاز کشور از محل 

واردات تامین شود.
اســفندیاری که تامین امنیت آبی را اولویت کشور و ارجح بر امنیت 
غذایی می داند، گفت: منابع آبی کشور در وضعیت خوبی قرار ندارند. در 
این شرایط حتی اگر به عده ای پول بدهیم که کشاورزی نکنند، هم 

منطقی بوده و توجیه اقتصادی دارد.
 بحران شدید آبی به خاطر مصرف حجم بالایی

 از منابع تجدیدشونده
کمیسیون توسعه پایدار ســازمان ملل، میزان برداشت از منابع آب 

تجدیدپذیر هر کشور را به عنوان شاخص اندازه گیری بحران آب معرفی 
کرده است. طبق این شاخص اگر کشوری سالیانه بیش از ۴۰ درصد 
منابع آب تجدیدپذیر خود را برداشت کند، در وضعیت بحران شدید آب 

قرار خواهد داشت.
همچنین، بر اساس گزارش فائو، در صورتی که میزان استفاده از منابع 
آبی تجدید پذیر زیر ۲۰ درصد باشــد از لحاظ اکولوژیکی و استرس 
بر منابع آبی مشــکلی پیش نخواهد آمد. ولی زمانیکه این مقدار به 
بالای ۶۰ درصد رسید، کشور مورد نظر با کمبود فیزیکی آب مواجه 
می شــود و در صورتی که مقدار مصرف آب از منابع تجدید پذیر به 
بیش از ۷۵ درصد برسد به مرز کمبود شدید منابع فیزیکی آب خواهد 
رسید و ایران با مصرف حدود ۸۶ درصدی منابع آب تجدیدشونده در 
مرحله کمبود شــدید منابع فیزیکی آب و بحران شدید آبی است. در 
چنین شرایطی بدون شک استفاده از روش های نوین می تواند برای 
مدیریت این بحران کمک کند.بحران آب سراسر جهان را تهدید می 
کند. بررسی های بیشتر نشــان می دهد که در بسیاری از کشورهای 
توســعه یافته جهان، برای کاهش مصرف آب در بخش کشاورزی 
مجموعه اقداماتی در دســتور کار قرارگرفته اســت که از همه آن ها 
مهم تر، بهره گیری از تکنولوژی اینترنت اشیاء برای مدیریت صحیح 

سیتسم های آبیاری است.
حرکت به ســمت آبیاری قطره ای و رساندن آب به ریشه که گفته 
می شــود تا ۸۰ درصد صرفه جویی در مصرف آب را در این بخش به 
همراه دارد، انتخاب محصول ایده آل و متناسب برای هر منطقه آب و 
هوایی و نیز استفاده از منابع ذخیره کننده باران راه کارهایی که است که 

در دستور کار بسیاری از کشورها قرار گرفته است.

آب فدای غذا! 
بی توجهی برنامه های کشت به بحران خشکسالی

با آنکه قرار بود وام خرد تا ۱۰۰ میلیون تومانی آن هم بدون ضامن و 
از طریق اعتبارسنجی به مردم پرداخت شود اما مدتی است بانک ها 
در ارایه چنین وامی به دلیل کمبود منابع و جلوگیری از رشد نقدینگی 

طفره می روند.
صف متقاضیان وام در بانک ها زیاد شده است، رشد میزان تقاضایی که درپی کم 
ارزش شدن پول ملی و نیاز مردم برای تامین ضروریات روز به روز بیشتر می شود اما 
خیلی ها با رجوع به شعب بانکی به دلیل عدم همراهی بانک ها با ناامیدی برمی گردند. 
وام های خردی که سیستم بانکی مطابق دستور وزارت اقتصاد و دارایی باید نیازمندان 
به این نوع وام را از طریق اعتبارسنجی تا ۱۰۰ میلیون بدون ضامن پوشش می دادند 
اما مدتی است که بانک ها عاوه بر ایجاد موانع بر سر راه متقاضیان چنین وامی اعام 
می کنند؛ به دلیل ممانعت از رشد میزان نقدینگی و حرکت در مسیر مهار تورم به آنها 
اعام شده است که در پرداخت وام با وسواس اقدام شود.البته بانک ها به عنوان یک 
بنگاه اقتصادی، همیشه به دنبال سودآوری هستند تا بتوانند عاوه برتامین پرداخت سود 
سپردها به مشتریان، رضایت سهامداران خود را نیز در فرایند کاری جلب کنند اما برخی 
دستورات تکلیفی آنها را بعضا با مشکل تامین منابع مواجه کرده و در پوشش نیاز وام 
های گسترده تا حدودی ناتوان می کند. از طرفی کارشناسان معتقدند؛ اغلب بانکها از 
بنیه قوی و دارایی های فراوانی برخودارند و عدم همراهی آنها در پرداخت وام های خرد 
به دلیل آن است که خود بانک ها می توانند همین منابع را به جای پرداخت وام های 
خرده گسترده در جاهایی سرمایه گذاری کنند که بازگشت سود قابل توجهی را نصیب 
آنها کند.از طرفی اغلب بانک ها دارای شرکت های سرمایه گذاری زیادی هستند و 
چنانچه بخواهند وامی را پرداخت کنند همان منابع را به شرکت های خود اختصاص 
می دهند، اقدام توجیه پذیری که در محاسبات و عملکرد بانک ها نشان می دهند در 
پرداخت وام اقدامات لازم را بکار گرفته اند. اما سخن اینجاست که سرنوشت پرداخت 
وام های خرد به نیازمندان چه می شود و چرا با وجودی که بر ارایه چنین وامی به جد 
تاکید شده است اما بانکها به عناوین مختلف از پرداخت آن طفره می روند.مشاهدات 
میدانی از چگونگی نحوه پرداخت وام در برخی شعب بانکی حاکی از آن است که بانک 
ها عاوه بر بهانه تراشی ها برای نپردان وام های خرد، اعام می کنند؛ بانک مرکزی 
به آنها دستور داده است که برای انضباط بخشی و جلوگیری ازخلق پول همچنین رشد 
نقدینگی و تورم در پرداخت وام دست به عصا باشند، اما آنگونه که مشخص است هنوز 
اباغیه و یا دستورالعمل رسمی از سوی بانک مرکزی مبنی بر نپرداختن وام خرد و ... 
توسط سیستم بانکی به مردم دیده نمی شود.کارمند یکی از بانکها درباره اینکه چرا وام 

خرد پرداخت نمی کنید؟ گفت: منابع لازم نداریم. از طرفی نیز به ما اعام شده است در 
پرداخت وام های خرد شرایط اقتصاد کان کشور چون خلق پول و نقدینگی در نظر 
گرفته شود عاوه بر این پرداخت گسترده وام های خرد نیازمند تامین منابع است و از 
آنجایی که بخش عمده منابع بانک برای پرداخت وام صرف بخش تولید همچنین وام 
ازدواج و فرزند آوری می شود، بنابراین فعا منابع چندانی برای پرداخت وام های خرد 
در سیستم بانکی وجود ندارد.وی افزود: اغلب مردم این روزها متقاضی وام هستند چرا 
که دریافت وام در شرایطی که نرخ سود بانکی بسیار کمتر از نرخ تورم در کشوراست و 
از سویی با توجه به رشد مستمر تورم، ارزش پول روز به روز در حال افت بوده، درچنین 
شرایطی شمارمتقاضیان وام در شعب بانکی بسیار بالا رفته است، بانک ها نیز عاوه 
بر وجود محدودیت منابع، از طرفی تابع دســتورات مافوق هستند که ارایه وام بدون 
توجیه تاثیر بسزایی بر رشد نقدینگی و خلق پول بجای می گذارد، این عوامل موجب 
شده است که پرداخت وام های خرد دیگر چون گذشته نباشد.یکی دیگر از کارمندان 
شعب یک بانک خصوصی درباره علل محدودیت و یا توقف پرداخت وام بخصوص 
وام های خرد اظهارداشت: اینکه مدتی است پرداخت وام محدود شده است را باید از 
رئیس شعبه بپرسید و جواب وی نیز قطعا کمبود منابع و تبعیت از دستوری است که از 
سوی بانک مرکزی به بانک ها اعام شده است. اکنون تنها راهکار دریافت وام گردش 
حساب )معدل حساب( و سپرده گذاری مبنای پرداخت وام است آن هم شرایط خاص 
خــود را دارد اما اگر بخواهید وام خرد بدون ضامن دریافت کنید به بانک های دولتی 
مراجعه نمایید.وی می گوید: منابع بانک ها به دلیل خرید اوراق دولتی محدود شده و لذا 
پرداخت تسهیات خرد بر اساس ضوابط بانک مرکزی به شدت کاهش یافته است به 
عبارت دیگر سهم تسهیات مردم را دولت با اوراق از آن خود کرده است.علی قنبری، 
اقتصاددان و استاد اقتصاد دانشگاه تربیت مدرس در گفتگو با »بازار« درباره علل متوقف 
شدن پرداخت وام های خرد از سوی بانک ها گفت: هرچند اقتصاد باید طوری باشد 
که پرداخت وام از هر حیث مشکلی را برای بانک ها ایجاد نکند، اما در شرایط کنونی 
که وضعیت اقتصاد کشور درپی رشد نرخ تورم و نقدینگی بالاست، پرداخت وام های 
گسترده موجب خواهد شد تا نقدینگی حجیم تر و پایه پولی افزایش یابد. ولی بانک ها در 
پرداخت وام ظرفیتی دارند و چنانچه هرکسی نیازمند به پول باشد بانک ها آنها را در این 
راه همراهی کنند، منطقی نیست، چرا که سیستم بانکی باید ضمن در نظر گرفتن جوانب 
لازم، به تبعات اقتصادی پرداخت وام نیز توجه کند.وی به رویکرد غلط وزارت اقتصاد و 
اموردارایی در الزام بانک ها به پرداخت وام های خرد بدون ضامن ازطریق اعتبارسنجی 
اشاره کرد و اظهارداشت: مگر تا کنون چند نفر این وام را گرفته اند؟. از طرفی پرداخت 

بی حساب و کتاب وام های خرد و کان توسط بانک ها از ابتدا رویکردی اشتباه بوده و 
هست، چرا که این موضوع نه تنها مطالبات مردم را برای دریافت وام افزایش می دهد 
بلکه باعث ایجاد مشکل برای سیستم بانکی و در نهایت رشد نقدینگی، افزایش پایه 
پولی و تورم در کشور خواهد شد.این اقتصاددان درادامه افزود: عامل اصلی افزایش رشد 
نقدینگی کشورحاصل پرداخت همین وام های پرداختی است. این منابع که معمولا بی 
حساب و کتاب از بانک خارج و در جایی بکارگرفته می شوند که ارزش افزوده ایجاد 
نمی کنند به اقتصاد کشور ضربه می زند. ازطرفی بانک ها نیز از ترس عدم بازپرداخت 
وام های بدون ضامن که مبادا این چنین وامی هایی به سیستم بانکی بازنگردد و سوخت 
شود راغب به پرداخت آن نیستند.استاد اقتصاد دانشگاه تربیت مدرس خاطرنشان کرد: 
پرداخت هر نوع وامی باید طبــق اصول، قواعد و چارچوب خاص صورت گیرد و به 
درستی مشخص شود که این وام ها برای چه به کار گرفته خواهد شد. اگر برای تولید 
است، حتما بایستی مشخص شود که آیا پرداخت این نوع وام ها توجیه پذیراست یا خیر. 
زیرا خروج منابع از بانک اگر جذب تولید و ... نشود بی تردید تبعاتی چون نقدینگی و رشد 
تورم را به دنبال دارد. بنابراین چگونگی مصارف وامها باید به درستی برای سیستم بانکی 
مشخص شود تا منابع حساب شده از بانک خارج شود.بنا به این گزارش، اغلب بانک ها 
در پرداخت وام بخصوص وام های خرد بدون ضامن مقاومت می کنند و با توجیه اینکه 
منابع لازم ندارند یا اینکه بانک مرکزی آنها را ملزم کرده است که در راستای ایجاد 
انضباط بخشی و ممانعت از رشد نقدینگی و تورم اقدام به پرداخت وام نکنند، متقاضیان 
وام را در این مسیر همراهی نمی کنند.البته سیستم بانکی در پرداخت متقاضیان وام 
ازدواج و فرزندآوری کوتاهی نمی کنند، آنطور که طبق بررسی ها و گزارش های موجود 
تا ۱۰ آبان ماه ۵۸۰ هزار فقره تسهیات قرض الحسنه ازدواج به مبلغ ۸۰ هزار میلیارد 
تومان پرداخت کرده اند، همچنین ۴۷۹ هزار فقره وام قرض الحسنه فرزندآوری را به 
مبلغ ۱۹ هزار و ۹۹۲ میلیارد تومان به مشمولان ارایه داده اند. اما اینکه چرا در پرداخت 
وام های خرد از ابتدا کند عمل کرده و اکنون نیز با درخواست متقاضیان موافقت نمی 
کنند بهانه دارند. آنها نبود اعتبار کافی را بهانه کرده و می گویند؛ بانک مرکزی نیز به 
ما گفته است که در پرداخت وام حواسشان به رشد نقدینگی باشد. این در حالی است 
که هنوز هیچ اباغیه و یا دستورالعمل مستند و مکتوبی به بانک ها برای نپرداختن وام 
به مردم ارایه نشده است و اندک بانکهایی دولتی که با هزار موانع و ... به نیازمندان وام 
پرداخت می کنند، می گویند؛ اینکه بانک هایی که در پرداخت وام های خرد مردم را 
همراهی نمی کنند و نبود اعتبار و نقدینگی را علل آن می دانند و از طرفی پای بانک 

مرکزی را به بازی می کشاند، بهانه ای برای نپرداختن وام است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: بسته هایی که مسئولین سازمان بورس 
در راستای حمایت از سهامداران تدوین می کنند با روح بازار سرمایه در تضاد است.

به گزارش گسترش نیوز، محسن زنگنه با اشاره به تدوین بسته حمایتی دولت از بورس و نارضایتی سهامداران 
از اینگونه سیاست گذاری ها، بیان کرد: بنده دیدگاهم را در قبال تدوین این بسته های حمایتی به وزیر اقتصاد 
مطرح کردم.وی افزود: بسته هایی که مسئولین سازمان بورس در راستای حمایت از سهامداران تدوین می کنند 
با روح بازار سرمایه در تضاد است.این نماینده مجلس با بیان اینکه بازار سرمایه و بورس به اصطاح دماسنجی 
برای وضعیت اقتصادی برشمرده می شود، بیان کرد: این دماسنج اقتصادی را نمی توانیم به زور سبز نگه داریم.
وی تاکید کرد: اینکه ما بخواهیم بازار سرمایه را به بانک تبدیل کنیم و برای افراد مثاً یک سود بیست درصدی 
در نظر بگیریم و این منابع را هم از محل و جیب دولت تامین کنیم، باید بدانیم تقریبا چنین مواردی در دنیا وجود 
ندارد و به اصطاح بی نظیر است.عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تاکید کرد: بنده در جلسه ای به وزیر 
اقتصاد گفتم که واقعا چنین بسته های کارایی لازم را ندارد.این نماینده مجلس با بیان اینکه ما از سویی دیگر 
به دنبال افزایش اعتماد در بازار سرمایه هستیم، بیان کرد: این در حالی است که ما می آییم و می گوییم هر 
گونه عرضه اولیه در بنگاه ها تا اطاع ثانوی ممنوع است؛ خب این به چه معناست؟ یعنی ما هیچ اعتمادی به 
بازار سرمایه نداریم.نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس با اشاره به حوزه صندوق های ثابت بیان کرد: اینکه 
ما بیاییم و برای صندوق های ثابت اوراق تبعی صادر کنیم باید بدانیم که اوراق تبعی و اوراق اختیار اصولاً برای 
صندوق و سهام های شناور است نه برای صندوق ثابت.وی با بیان اینکه تضامین صندوق ثابت به خوبی در 
قانون مشخص شده است، تاکید کرد: این موضوع سازوکاری کاما قانونی دارد لذا ما در این فرایند داریم اوراق 
تبعی که هر سهمش یک ریال است را به صندوق ثابت ارجاع می دهیم.وی تاکید کرد: اینکه ما از ابزارهایی 
همچون اوراق اختیار استفاده کنیم بسیار خوب است و به نظر بنده بازار سرمایه باید زودتر از اینها دست به این 
اقدام می زد ، با این حال اوراق اختیار در دنیا سازوکار خودش را دارد یعنی منتشر کننده آن و ضمانت دهنده اش، 
معلوم است و قیمتش هم یک الگوریتمی دارد و بیشتر برای کم کردن ریسک در اوراق بهادار سیال استفاده می 
شود نه در صندوق های ثابت.وی تاکید کرد: به اعتقاد بنده افرادی که بسته های حمایتی برای بازار سرمایه را 
تدوین می کنند در حقیقت با روح بازار سرمایه آشنایی چندانی ندارند و یا اینکه می کوشند دست به یک اقدام 
صوری بزنند. این در حالی است که باید بدانند اقتصاد یک موجود هوشمند است.وی در ادامه درباره واکنش وزیر 
اقتصاد پیرو اشکالات به بسته حمایتی از بورس اظهار کرد: آقای خاندوزی به ما گفتند که باید جلساتی در این 
زمینه برگزار شود و برخی موارد مورد بررسی قرار گیرد.این نماینده مجلس تاکید کرد : البته در آن جلسه بنده به 
وزیر اقتصاد گفتم که شما از طرفی می گویید که عرضه انجام نگیرد و اما از سویی دیگر خبر می رسد که دوازده 
درصد از سهام هلدینگ خلیج فارس عرضه می شود. از سویی دیگر هم رییس سازمان خصوصی سازی تاکید 
می کند که در ماه های آینده عرضه های زیادی خواهیم داشت؛خب این موارد هیچ تناسبی با هم ندارد. البته 
وزیر اقتصاد این را هم گفتند که این عرضه ها محدود است و اهلیت افراد باید مدنظر قرار گیرد.وی تاکید کرد : 

بنابراین بسته حمایتی از بورس با روح اقتصاد هماهنگ نیست.

بانکها: وام نمی دهیم چون تابع دستور بانک مرکزی هستیم عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

پرداخت وام خرد متوقف شد! بسته حمایتی دولت از بورس کارایی ندارد


